



Arcadi Gual

Durante 15 años sin interrupción, la Fundación Educación Médica (FEM) ha llevado a cabo la tarea de divulgación científica en lengua castellana de las innovaciones que se iban produciendo en el área de conocimiento de la educación médica, de difusión de los resultados de investigaciones, y de información sobre actividades relacionadas en la referida área a través de una publicación, la revista *Educación Médica*.

Esto ha sido posible gracias a la conjunción de dos elementos; uno, la FEM y sus patronos, que no han escatimado esfuerzos personales y económicos para que la revista viera la luz cada trimestre. El otro elemento fue el coraje y compromiso del Sr. José A. Dotú, quien en 1998 apoyó la iniciativa, desde Ediciones Doyma, compartiendo las ilusiones y responsabilidades de publicar una revista que, por su naturaleza, era y es poco comercial. Es justo reconocer que sin aquel soporte inicial del Sr. Dotú, actualmente al frente de la prestigiosa Fundación Medicina y Humanidades Médicas, la revista no habría visto la luz ni se habría podido conseguir su objetivo. Con el paso de los años, la edición de la revista ha sufrido diversas vicisitudes y ha sido Viguera Editores la que en los últimos cinco años ha retomado el entusiasmo inicial de la desaparecida Ediciones Doyma. Una vez más, los esfuerzos de la FEM y sus patronos y la ilusión y compromiso de un editor, el Sr. César Viguera, han permitido disponer a todos los interesados en el área de la educación médica en lengua castellana de una revista de calidad y de libre acceso.

Al final del 2012 terminó la cesión temporal que disfrutaba la FEM de la cabecera de la revista *Educación Médica*, que ha vuelto a su legítimo propietario. La FEM está satisfecha de lo alcanzado hasta la fecha, pero a todas luces el trabajo no está terminado. La FEM, fundación sin ánimo de lucro, sigue hoy más que nunca comprometida en difundir los nuevos conocimientos, facilitar la difusión de los activos que se generan en castellano en esta área de

*For the last 15 years, the Fundación Educación Médica (FEM) has worked incessantly to ensure that the innovations produced in the area of medical education are made known to the Spanish-speaking public. Likewise, it has also strived to popularise the results of research and the latest information about activities related to this field of knowledge by publishing a journal, entitled Educación Médica.*

*This has been made possible thanks to a combination of two elements: one, the FEM and its patrons, who have spared no personal or economic efforts to ensure the journal sees the light every three months. And the other important factor was the courage and commitment of Mr José A. Dotú at Ediciones Doyma, who encouraged the initiative back in 1998 and shared the eagerness and responsibilities of publishing a journal that, by nature, was and still is an undertaking with few chances of commercial success. It is only fair to acknowledge the fact that, without that early support from Mr Dotú, who now heads the prestigious Fundación Medicina and Humanidades Médicas, the journal would not have seen the light and would have never achieved its goals. Over the years, a number of difficulties have affected the process of publishing the journal and for the last five years Viguera Editores has been responsible for reviving the initial enthusiasm of the now disappeared Ediciones Doyma. Once again, the efforts of the FEM and its patrons, together with the enthusiasm and commitment of a publisher, in this case Mr César Viguera, have made it possible to provide all those with an interest in the area of medical education in Spanish with a high quality, freely accessible journal.*

*Until the end of 2012 the FEM enjoyed a temporary concession of the nameplate of the journal Educación Médica, but this has now gone back to its legitimate owner. The FEM is satisfied with what has been achieved up until now, but the work is clearly not finished. As a non-profit foundation, the FEM is today just as committed to disseminating new knowledge, helping to make the assets generated in this*

Director de *FEM*.

**Correspondencia:**  
Arcadi Gual Sala. Departamento de Ciencias Fisiológicas I. Facultad de Medicina. Universitat de Barcelona. Casanova, 143. E-08036 Barcelona.

**E-mail:**  
agual@ub.edu

**Conflict of interests:**  
No declarado.

**Conflict of interests:**  
None declared.

© 2013 FEM

conocimiento y ayudar a la máxima comunicación entre investigadores, docentes y discentes. La FEM está dispuesta no sólo a continuar el viaje, sino a pisar el acelerador para que todos los actores de la educación médica tengan a su disposición un instrumento de comunicación de calidad. Pues bien, en esta idea de seguir el camino, de mejorar, de superación y de servicio, la FEM asume una nueva cabecera de la revista que a partir de este número seguirá siendo lo que hasta ahora ha sido *Educación Médica*.

La FEM presenta una nueva cabecera, *FEM*, con la pretensión de seguir siendo el mejor instrumento de difusión de la educación médica en lengua castellana, comprometida con los valores de los profesionales y al servicio de todos los educadores médicos. Hoy presentamos la revista *FEM*, al alcance de todos y al servicio de todos.

*FEM* es una revista dedicada a la educación médica, que estará disponible en abierto [1,2] y al alcance de todos los posibles interesados en los procesos de aprender/enseñar en el área de las ciencias de la salud. *FEM* está indizada en IBECS y trabajará para ser incluida en los índices bibliométricos de mayor repercusión. La revista es sensible a las diferencias culturales, económicas y sociales de los diferentes países de habla castellana que aportan una gran riqueza sociocultural desde situaciones muy diferentes.

*FEM* quiere aprender sin complejos de los investigadores del ámbito anglosajón que tanto han avanzado en propuestas novedosas y punteras en educación médica. Por ello, hemos pedido y obtenido para la revista el soporte y auspicio de organizaciones internacionales como la Association for Medical Education in Europe (AMEE), la World Federation for Medical Education (WFME) y la Federación Panamericana de Asociaciones de Facultades y Escuelas de Medicina (FEPAFEM-PAFAMS), que además nos facilitan la información de programas novedosos y oportunidades para la mejora de los profesionales de la educación médica. Tampoco ha sido menor el apoyo de instituciones académicas con responsabilidades en las ciencias de la salud, como la Conferencia Nacional de Decanos de Facultades de Medicina (CNDMED), la Sociedad Española de Educación Médica (SEDEM) y el Col·legi Oficial de Metges de Barcelona (COMB).

Al paso de la globalización, *FEM* deberá introducir cambios en sus estrategias, su estructura y su organización. No seremos revolucionarios, pero no nos detendremos ante las dificultades que plantea una sociedad convulsa como la actual. En estos momentos, *FEM* está presente principalmente en formato papel, el tradicional, y secundariamente en

area known in Spanish and encouraging communication among researchers, teachers and learners as it was before. And the FEM is not only keen to continue on this journey, but also to step things up a little to provide all the stakeholders in medical education with a high-quality instrument through which to communicate with one another. Hence, with this idea of following the same path, of improving, of personal growth and of rendering a valuable service, from now on the FEM will use a new nameplate for the journal, which as of this issue will continue on from what was previously known as *Educación Médica*.

Hence, the FEM presents the new nameplate, *FEM*, with the aim of continuing to be the best instrument for the popularisation of medical education in Spanish, both strongly committed to the values of and at the service of the professionals working in medical education. Today it is our pleasure to present the journal *FEM*, which we make available for use by everyone.

*FEM* is a journal dedicated to medical education, which will be openly available [1,2] to anyone who might be interested in the processes of learning/teaching within the area of the health sciences. *FEM* is indexed on IBECS and will strive to be included in the bibliometric indices with the greatest impact. The journal is aware of and will take into account the cultural, economic and social differences in the different Spanish-speaking countries, which contribute to a great socio-cultural wealth from a wide range of situations.

*FEM* has no qualms about stating that it wishes to learn from the researchers in the English-speaking world who have made so much progress as regards novel, groundbreaking proposals in medical education. Accordingly, we have requested and obtained the support and patronage of international organisations such as the Association for Medical Education in Europe (AMEE), the World Federation for Medical Education (WFME) and the Pan-American Federation of Associations of Faculties and Schools of Medicine (FEPAFEM-PAFAMS), which also provide us with information about new programmes and opportunities for professionals working in medical education to enhance their knowledge and skills. We have also received the support of academic institutions with responsibilities in the health sciences, such as the Spanish National Conference of Deans of Faculties of Medicine (CNDMED), the Spanish Society for Medical Education (SEDEM) and the Barcelona Official Medical Association (COMB).

To keep up with globalisation, *FEM* is going to have to introduce changes in its strategies, its structure and the way it is organised. We are not going to

formato *on line*. Como es lógico, la revista aspira a ser un vehículo de difusión en toda Latinoamérica, donde la vía digital es tan relevante. En el año 2014 aspiramos a cambiar la relación digital/papel, adaptándonos a las demandas del nuevo orden cultural en el que las tecnologías de la información y la comunicación están muy presentes y que en ningún caso pueden infravalorarse.

Estamos abiertos a escuchar cualquier proposición, cambio o sugerencia en pro de la educación médica. El consejo editorial de *FEM* desea una larga vida a la revista si con ello presta un servicio a la educación médica.

#### Bibliografía / References

1. SciELO España. URL: <http://scielo.isciii.es/scielo.php>.
2. Fundación Educación Médica. URL: <http://www.fundacioneducacionmedica.org>.

*carry out a revolution, but we will not give up in the face of the difficulties posed by a society undergoing such a tumultuous period as the present. At the moment, FEM is presented mainly in the traditional paper format and then, secondarily, in an online format. As is logical, the journal aims to act as a vehicle to disseminate information throughout the whole of Latin America, where the digital medium is so significant. In 2014 we hope to change the digital/paper ratio and thereby adapt ourselves to the demands of the new cultural order in which the information and communication technologies play a very significant role and cannot be underestimated.*

*We look forward to receiving any proposals, changes or suggestions that might further medical education. The editorial board at FEM hopes the journal will enjoy a long life if that means it is making a contribution to the advancement of medical education.*